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Nr. Side Mål Status ultimo 2009

Status 

ultimo 

2009 Forventet status ultimo 2011

Forven-

tet 

status 

ultimo 

2011

1 5

Kommunen vil i planperioden udvikle værktøjer og 
styrke processer til fremme af bæredygtig udvikling 
inden for byfornyelse og byudvikling.

Der er i 2009 udviklet et 
"Bæredygtighedsværktøj", der efterfølgende 
er blevet afprøvet på blandt andet Lokalplan 
for Carlsberg og i forbindelse med udviklingen 
af Nordhavnen.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

2 7

I samarbejde med Kommunernes Landsforening skal 
der arbejdes på at få krav om mere vidtgående 
miljøtiltag optaget i Planloven, Byggeloven og anden 
relevant lovgivning.

Der er i 2009 nedsat en intern arbejdsgruppe i 
Teknik- og Miljøforvaltningen med henblik på 
at identificere muligheder i og ønsker til 
Planloven med henblik på at inddrage 
bæredygtighed i lokalplaner. Teknik- og 
Miljøforvaltningen har i 2010 været i kontakt 
med By- og Landskabsstyrelsen om ønsker til 
bæredygtighed i Planloven.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

3 8

Trafikkens miljøbelastning i forhold til boligområder og 
byens rum skal reduceres i planperioden.

Der er i 2008 fremlagt den årlige status 
"Trafikken i København 2008". Arbejdet med 
at udarbejde Handlingsplan for Grøn Mobilitet 
er igangsat og forventes forelagt til politisk 
behandling primo 2011.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2010

�

4 9

Kommunen tager i planlægningen højde for 
konsekvenserne af klimaændringer.

Der er udarbejdet en analyse over den 
eksisterende viden om klimatilpasninger, som 
har været politisk behandlet i forbindelse med 
Københavns Klimaplan. En detaljeret 
klimatilpasningsplan vil blive fremlagt til 
politisk behandling i januar 2011.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2010

�

5 10

Den biologiske mangfoldighed i byen skal øges. Strategi for biologisk mangfoldighed 
forelægges til politisk behandling primo 2011. 
Der er politisk vedtaget en strategi 
"Lommeparker, træer og andet grønt, Strategi 
for et grønnere København". Der 
gennemføres løbende initiativer til forøgelse af 
den biologiske mangfoldighed.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

6 11

Kommunen vil aktivt deltage i udviklingen af fremtidens 
bæredygtige byggeri.

Teknik- og Miljøforvaltningen har været i 
dialog med en række investorer med henblik 
på at sondere interessen for bæredygtigt 
byggeri. Der nedsættes en tværfaglig 
arbejdsgruppe med deltagelse af kommunens 
forvaltninger i 2010. Københavns Kommune 
deltager i Plan C projektet under Gate 21. I 
dette partnerskab er sigtet at udvikle nye tiltag 
indenfor energirigtig renovering.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

7 12

I forbindelse med bygningspræmiering skal det sikres, at 
miljø/bæredygtighed bliver et væsentligt kriterium ved 
bedømmelse af projekterne.

Der har været kontakter mellem Teknik- og 
Miljøforvaltningen og Kultur- og 
Fritidsforvaltningen. Det er dog uklart, hvorvidt 
eller hvornår der vil ske ændringer i 
bedømmelseskriterierne.

�

Det er usikkert, om 
bedømmelseskriterierne ændres inden 
udgangen af 2011, men målet foreslås 
opretholdt. �

8 13

For at sikre at der kommer mere fokus på miljø og 
bæredygtighed i arkitektkonkurrencer, skal der i 
forslagene redegøres for, hvordan forslagsstillerne vil 
leve op til kravene i ”Miljø i byggeri og anlæg”.

I forbindelse med kommunalt udbudte arkitekt- 
og projektkonkurrencer har kravene i "Miljø i 
byggeri og anlæg" indgået siden 2008. 
Københavns Ejendomme arbejder endvidere 
på, at kravene i "Miljø i byggeri og anlæg" 
indgår i forbindelse med udbud af 
rådgivningsydelser.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

9 14

Undersøgelse af, om kommunen kan stille samme 
energikrav til byfornyelse og større kommunale 
renoveringer, som der er til kommunalt nybyggeri.

Vurderingen af mulighederne er gennemført i 
forbindelse med revisionen af retningslinjerne 
for "Miljø i byggeri og anlæg". Vurderingen er, 
at det er muligt at opnå besparelser helt op til 
60 - 70 % i energiforbruget, men der er også 
vurderingen, at selv med så store 
energibesparelser vil være vanskeligt at opnå 
lavenergiklasse 1 eller 2 uden at anvende 
alternative vedvarende energiforsyningskilder 
såsom solceller mv. Der er specielt to forhold, 
der gør sig gældende, dels vil renovering til 
energi klasse 1 eller 2 medføre meget store 
investeringer, som vil have meget lange 
tilbagebetalingstider, og dels vil det ofte 
medføre uacceptable indgreb i både 
bygningernes arkitektur og funktionalitet.

�

En vejledning i klimarenovering og konkrete 
forslag til revision af kommunens 
retningslinjer for "Miljø i byggeri og anlæg" 
forventes at være udarbejdet inden 
udgangen af 2011.

�

10 15

CO2-udledningen fra energiforbrug, transport og 
affaldshåndtering i kommunen skal reduceres 
progressivt frem mod målet om en 20 pct. reduktion af 
CO2 i 2015 (i forhold til 2005 niveau).

Der er i august 2009 vedtaget en Klimaplan 
for København, hvori de er opstillet forslag til 
instrumenter og aktiviteter frem til 2015. Der 
er i 2009 igangsat en aktiviteterne Klima KBH, 
rettet mod borgeren, KLIMA+, rettet mod 
erhvervslivet, og vores klima, rettet mod 
kommunens medarbejdere. Der er igangsat 
arbejder med henblik på placering af 
vindmøller i kommunen. Der er gennemført en 
række solcelleprojekter i forbindelse med en 
række skoler.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�



11 16

Vandforbruget i husholdninger skal reduceres til 110 liter 
pr. indbygger pr. døgn i 2010 (Vandforsyningsplan 
2006).

Der er igangsat en række aktiviteter, herunder 
støtteordninger til installation af vandmålere 
og vandbesparende toiletter, for at reducere 
vandforbruget. Der gennemføres årligt 
målrettede vandsparekampagner over for 
borgerne. I 2009 var vandforbruget reduceret 
til 111 l. pr. indbygger pr. døgn, og forbruget i 
2010 forventes at være i samme 
størrelsesorden. En ny Vandforsyningsplan 
forventes præsenteret i 2011.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

12 17

Vandforbruget i erhvervslivet skal reduceres til 34 liter 
pr. indbygger pr. døgn i 2010 (Vandforsyningsplan 
2006).

Vandforbruget var i både 2007 og 2008 ca. 33 
l pr. indbygger pr. døgn. Der gennemføres 
løbende vandsparekampagner overfor 
erhvervslivet, via Grønne Erhverv 
eksempelvis. En anden væsentlig årsag er 
endvidere udflytningen af Carlsbergs 
ølproduktion til Fredericia.

�

Målet er gennemført, og vandforbruget 
følges løbende.

�

13 18

Anvendelse af sekundavand skal udgøre mindst 2 pct. 
af det samlede vandforbrug i 2011 (Vandforsyningsplan 
2006).

Der er i 2008, 2009 og 2010 gennemført en 
informationskampagne med hensyn til brugen 
af sekundavand og sekundavand støttepuljen. 
Der gennemføres i 2010 en evaluering af de 
hidtidige aktiviteter og støttekampagner.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

14 19

Udnyttelsen af grundvandsressourcen skal fremmes for 
at forbedre den miljømæssige bæredygtighed og 
forsyningssikkerhed i kommunen.

Det er på grund af jordforureninger ikke muligt 
at indvinde grundvand til drikkevandforsyning 
indenfor kommunegrænsen. Der dog igangsat 
en række projekter med henblik på at udnytte 
det lettere forurenede grundvand og regnvand 
som sekundavand.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

15 20

Pesticidforbruget hos private og virksomheder skal 
nedbringes med henblik på at beskytte grundvandet 
under København.

Der er i maj 2008 politisk vedtaget en 
handlingsplan for reduktion af 
pesticidforbruget hos virksomheder og private. 
I foråret 2008, 2009 og 2010 er der 
gennemført informationskampagner overfor 
alle villaejere i Københavns Kommune. 
Københavns energi har i 2009 gennemført en 
informationskampagne overfor alle grundejere 
omkring KE's kildepladser.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

16 21

I planperioden skal andelen af affald, der genanvendes, 
øges i forhold til andelen, der forbrændes eller 
deponeres.

Der er politisk godkendt en ny affaldsplan i 
november 2008. Der er i 2009 udviklet et 
idekoncept for byttehylder, og igangsat 
projekter til gennemførelse heraf. Der er 
gennemført et projekt med direkte genbrug af 
byggematerialer, og i forbindelse hermed 
udgivet en folder "Sælg dine brugte 
byggematerialer", februar 2007. I 
planlægningen af en kommende 
genbrugsstation i Sydhavnen indgår planerne 
om opbygning af et byttecenter.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

17 22

Kommunen forbedrer affaldsindsamling i byens 
gaderum, på private udearealer og på genbrugsstationer 
for at udvikle affaldssystemet, så det passer til byen og 
til borgernes behov.

Der er i forbindelse med ombygningen af 
Vermlandsgade Genbrugsstationer 
gennemført en række anbefalinger fra 
projektet "Mindre støj og mere estetik på 
genbrugs- og kvartermiljøstationer" I 
forbindelse med strukturplanen for 
Nordhavnen er der udarbejdet en rapport med 
anbefalinger om omkring affald og genbrug. 
Der etableres en nærgenbrugsstation i 
Hørgården og i Haraldsgade i 2010 og 2011. 
Der er i Ørestaden gennemført en række 
projekter med blandt andet indsamling af glas 
og papir.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

18 23

Mængden af farligt affald indsamlet separat fra 
husholdninger skal øges med 240 ton fra 2006 til 2011 - 
det svarer til en stigning på 47 %.

Målet på ekstraindsamlet 240 t farligt affald er 
blevet justeret på grund af ny viden omkring 
fordelingen af det farlige affald, der indsamlet 
på genbrugsstationer, stammende fra 
henholdsvis erhverv og borgere. Det justerede 
mål på 60 t forventes gennemført inden 
udgangen af 2011 og omfatter kun farligt 
affald indsamlet via kommunens 
henteordninger. Der er gennemført projekter 
med opstilling af flere 
batteriindsamlingsbeholdere samt bokse til 

�

Målet foreslås revideret, således at der 
tages udgangspunkt i justerede 
fordelingstal for afleveret farligt affald. Det 
reviderede mål ventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

19 25

Kommunen vil løbende arbejde for at sikre at 
københavnerne kan indånde luften uden 
sikkerhedsrisiko og at der er sket målbare forbedringer i 
2011.

Der forventes en generel forbedring af 
luftkvaliteten i København gennem 
planperioden, og de foreløbige målinger for 
2010 viser, at grænseværdierne for PM10 nu 
er overholdt, mens niveauerne for NO2 fortsat 
ligger for højt. Der er sket en stigning i NO2-
niveauerne som følge af et stigende antal 
dieseldrevne biler. Miljøzoneordningen er 
udvidet til at omfatte hele Københavns 
Kommune. Der er indkøbt 26 elbiler og 8 
brintbiler til brug af Københavns Kommunes 
medarbejdere, og der er ved at blive etableret 
en infrastruktur for el- og brintbiler. Der 
gennemføres en række trafikforsøg, herunder 
lukning Nørrebrogade.

�

Det har ikke været muligt at opnå tilladelse 
til at etablere en ordning for 
trængselsafgifter. Målet og aktiviteten om at 
få etableret trængselsafgifter foreslås 
opretholdt.

�



20 27

Inden udgangen af 2011 har mindst 2.000 boliger fået 
tilskud til støjisolering, afskærmning mv.

Der fremlægges en handlingsplan til reduktion 
af støj til politisk behandling primo 2011. Der 
er ikke i 2009, 2010 og 2011 afsat støttemidler 
til støjisolering, afskærmning med videre, da 
området ikke har været budgetmæssigt 
prioriteret.

�

Målet foreslås at udgå på grund af 
manglende finansiering. Der fremlægges en 
støjhandlingsplan til politisk beslutning 
primo 2011, hvori muligheden for at 
etablere en tilskudsordning for støjisolering 
og afskærmning mv. indgår.

�

21 28

Fra 2009 anvender kommunen konsekvent mindre 
støjende asfaltbelægninger når disse har effekt, ved 
etablering af nye vejstrækninger og ved 
vejvedligeholdelsesarbejder på strækninger med stærkt 
støjbelastede boliger.

Ved udgangen af 2009 er ca. 8,9 % 
vejstrækningerne, svarende til ca. 9,3 % af 
vejarealet belagt med støjreducerende asfalt. 
Det er beregnet, at der i 2012 vil være ca. 
2.800 færre boliger belastet med et støjniveau 
på over 68 dB som følge af anvendelsen af 
støjreducerende asfalt.

�

Målet forventes gennemført.

�

22 29 For at nedbringe støjbelastningen vil kommunen arbejde 
for en generel hastighedsreduktion på strækninger med 
mange støjbelastede boliger.

Teknik- og Miljøforvaltningen arbejder på at 
nedsætte hastigheden på en række 
overordnede veje fra 60 km/t til 50 km/t, 
eksempelvis på H.C. Andersens Boulevard og 
Åboulevarden (begge er gennemført) ring 2 
med flere. Der arbejdes desuden på, at 
hastigheden generelt sænkes fra 50 km/t til 40 
km/ i boligområder. Arbejdet indgår desuden i 
Støjhandlingsplanen, der fremlægges til 
politisk behandling primo 2011.

�

Målet vil indgå i den kommende 
støjhandlingsplan, der fremlagges til politisk 
behandling primo 2011.

�

23 30

Trafikstøjbelastningen ved de 15 mest støjudsatte 
skoler og daginstitutioner skal inden udgangen af 2011 
bringes ned under 55 dB ved særligt følsomme områder 
(fx undervisningslokaler).

Der er igangsat udarbejdelse af en 
støjhandlingsplan, der fremlægges til politisk 
behandling primo 2011. I planen vil indgå 
udpegning af de vigtigste indsatsområder med 
henblik på at reducere støjbelastningen, 
herunder støjbelastede skoler og 
daginstitutioner.

�

Målet foreslås at udgå på grund af 
manglende finansiering. Der fremlægges en 
støjhandlingsplan til politisk beslutning 
primo 2011, hvori muligheden for 
støjreducerende arbejder ved udsatte 
skoler og daginstitutioner indgår.

�

24 32

Kommunen skal i planperioden bidrage til, at der i større 
grad anvendes miljørigtige alternativer til bromerede 
flammehæmmere.

Der er udarbejdet faktaark om bromerede 
flammehæmmere, og afholdt møder med 
medicinindustrien med henblik på udfasning 
heraf. Der har ikke været gennemført en 
informationsindsats overfor øvrige erhverv, 
borgere eller kommunens egne 
medarbejdere.

�

Målet forventes ikke gennemført inden 
udgangen af 2011, da dette område ikke er 
blevet budgetmæssigt prioriteret. Målet 
foreslås revideret. �

25 33

Kommunen skal i planperioden bidrage til, at der i større 
grad anvendes miljørigtige alternativer til de 
miljøskadelige blødgørere i plastic (specielt phthalater).

Der er udarbejdet faktaark om blødgørere i 
plastic, og der har været gennemført og der 
har været afholdt informationsmøder med 
særligt interesserede virksomheder herom. I 
forbindelse med indkøbsudbud vil der være 
særligt opmærksomhed på produkter 
indeholdende blødgørere.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

26 34

Kommunen skal i planperioden bidrage til, at der sker en 
udbredelse af ikke-miljø- og ikke-sundhedsskadelig 
hårfarve.

Der er med udgangen af 2010 9 certificerede 
"Grønne saloner" i København. Ordningen er 
udbredt til resten af Danmark samt Norge, 
Sverige og Island. Teknik- og 
Miljøforvaltningen har medvirket til at udvikle 
"grøn kosmetik" hos ca. 50 producenter og 
leverandører.

�

Målet forventes gennemføres inden 
udgangen af 2011.

�

27 35

Kommunen vil senest i 2010 udarbejde en 
kemihandlingsplan, dvs. en plan for indsats mod 
skadelige kemiske stoffer. Planen skal danne basis for 
en langsigtet indsats imod sundhedsskadelige og 
naturfremmede kemikalier hos borgere og virksomheder 
og kommunen

Der er ved udgangen af 2009 ikke påbegyndt 
en indledende kortlægning af 
kemikalieforbruget, da området er 
nedprioriteret i forhold til andre opgaver.

�

Målet foreslås at udgå. De 
virksomhedsrettede aktiviteter under målet 
vil blive gennemført via aktiviteter under 
Grønne Erhverv, se mål 40. Aktiviteterne 
rettet mod kommunens forvaltninger vil 
blive gennemført i forbindelse med 
indgåelse af de centrale indkøbsaftaler, se 
mål 50, og kemikalieområdet i øvrigt er 
underlagt styring i forbindelse med 
forvaltningernes miljøledelsesarbejde, se 
mål 47.

�

28 36

Kommunen skal i planperioden bidrage væsentligt til at 
nedbringe forbrug af sundhedsskadelige og 
naturfremmede kemikalier hos borgere og virksomheder 
og i egen forvaltning.

I forbindelse med udbud af de centrale 
indkøbsaftaler arbejder kommunen på at 
nedsætte indholdet af skadelige stoffer. Der 
foregår en kemikortlægning i kommunens 
forvaltninger i forbindelse med indførelse af 
miljøledelse. Virksomheder i netværket 
"Grønne Erhverv" har modtaget informationer 
om skadelige stoffer. Det har ikke været 
budgetmæssigt prioriteret at gennemføre 
informationskampagner overfor borgerne.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011, med undtagelse af de 
borgerrettede aktiviteter. Målet foreslås 
revideret.

�

29 37

Kyststrækninger, søer og åer skal være tilgængelige til 
rekreative aktiviteter.

Der er i 2010 etableret badestrand i 
Svanemøllebugten og havnebad ved 
sluseholmen. Der er afsat midler i 2011 til at 
frilægge 1,5 km af Grøndals Å.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

30 38

Inden udgangen af 2011 træffes der politisk beslutning 
om realisering af en handlingsplan, der skal reducere 
påvirkningen fra havnesedimentet til det omgivende 
miljø.

Der har ikke været afsat budgetmæssige 
midler til at gennemføre de nødvendige 
forundersøgelser med videre med henblik på 
at udarbejde en handlingsplan. Der 
gennemføres årlige moniteringer af fisk og 
muslinger for miljøfrememde kemikalier.

�

Der forventes ikke udarbejdet en 
handlingsplan for at reducere 
påvirkningerne fra havnesedimentet. I 2012 
forventes udarbejdet en plan for den 
rekreative udnyttelsse af havnen. Målet 
foreslås revideret.

�

31 40

Inden udgangen af 2015 skal målet om 
badevandskvalitet være opfyldt i hele Københavns 
Havn.

Der har ikke været afsat budgetmæssige 
midler til at gennemføre de nødvendige 
forureningsundersøgelser. Der pågår 
udarbejdelse af en handlingsplan for at 
reducere overløb til recipient.

�

Der forventes udarbejdet retningslinier til at 
nedbringe antallet af overløb til havnen. 
Målets aktiviteter i forbindelse med 
forureningsundersøgelser forventes ikke 
gennemført inden udgangen af 2011. Målet 
foreslås revideret.

�

32 41

Kommunens søer, åer og kyster skal have klart vand 
med et rigt og varieret plante- og dyreliv.

Der er afsat midler til renoveringsprojekter i 
forbindelse med Harrestrup å men ikke 
projekter i forbindelse med Utterslev Mose. �

Målet foreslås revideret således, at de 
faktisk planlagte aktiviteter omkring 
Harrestrup Å indgår men projekterne 
omkring Utterslev Mose udgår.

�



33 42

Kommunen vil fremme anvendelsen af regnvand, ved at 
nedsive regnvandet til grundvandet eller udlede det til 
vandområder og rekreative vandelementer

Der er blevet gennemført en række projekter 
med nedsivning af regnvand og der er i 2009 
annonceret om en tilskudsordning til 
nedsivningsanlæg.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011

�

34 44

Københavnerne besøger i 2015 byens parker, 
naturområder, havnebade eller strande, dobbelt så 
meget som i dag (2005 niveau). 90 % af københavnerne 
skal i 2015 kunne gå til en park, en strand, et 
naturområde eller et havnebad på under 15 minutter.

Der er i 2009 godkendt oplæg til 
Lommeparker og udviklet en hjemmeside 
med orientering om lejepladser med mere. 
Der er i 2009 indviet den første lommepark. �

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011, dog med undtagelse af 
en ellers planlagt undersøgelse af støjs 
betydning for brugen af parker og grønne 
anlæg. Målet foreslås revideret

�

35 46

Færdsel og ophold i byens parker skal kunne ske uden 
sundhedsmæssig risiko fra kontakt med kraftig 
jordforurening.

Der er udarbejdet udkast til strategi for 
undersøgelser og risikovurderinger, som 
forventes politisk behandlet medio 2010. Der 
er ikke gennemført undersøgelser af jordens 
forureningstilstand, da dette ikke har været 
budgetmæssigt prioriteret.

�

Gennemførelsen af målet kræver en 
budgetmæssig prioritering. Målet foreslås 
revideret.

�

36 47

Kommunen vil i planperioden løbende arbejde for, at 
cyklen skal være københavnernes dominerende 
transportmiddel frem mod målet i 2015 om, at mindst 50 
% skal cykle til arbejde eller uddannelse i København.

Målet forventes gennemført, såfremt der i 
perioden frem til 2015 afsættes 
budgetmæssige midler hertil. �

Målet forventes gennemført, såfremt der i 
perioden frem til 2015 afsættes 
budgetmæssige midler hertil. �

37 48

I planperioden skal de nærkreative muligheder for 
ophold, leg, bevægelse og motion forbedres.

Der er igangsat et udviklingsarbejde om 
"Grønne forbindelser". I forbindelse med 
budget 2011 er der afsat midler til en plan for 
et grønnere København, som blandt andet 
indebærer træplantninger langs veje.der 
forventes politisk behandlet i 2010, og der er i 
2008 og 2009 istandsat ca. 50 legepladser og 
i 2010 ca. 40 pladser.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

38 49

Andelen af økologiske fødevarer i byens madforbrug 
skal være mindst 20 % i 2015.

Målet er gennemført, dog med undtagelse af 
en planlagt udviklingen af et web-baseret 
værktøj til planlægning af indkøb med videre. �

Målet er gennemført, dog med undtagelse 
af en planlagt udviklingen af et web-baseret 
værktøj til planlægning af indkøb med 
videre.

�

39 50

Byens borgere – og især pædagoger, lærere og 
sundhedspersonale samt foreninger og organisationer – 
skal inden 2009 have kendskab til aktivitetsmuligheder 
på ”Byens Grønne Puls”.

Der er udviklet aktiviteter og anlæg omkring 
"Byens grønne puls". Dette omfatter blandt 
andet instruktionskurser, materialer og en 
hjemmeside

�

Målet er gennemført med udgangen af 
2009

�

40 51

Københavns Miljønetværk vil i planperioden udvikle 
både eksisterende og kommende 
miljøstyringskoncepter, således at medlemmernes 
individuelle miljøpræstationer bliver tydeliggjort fx ved 
udvikling af guld/sølv/bronze diplomer. Ordningen skal 
motivere medlemmerne til løbende at arbejde i retning 
af mere bæredygtighed.

Københavns Miljønetværk er i 2009 ændret til 
Grønne Erhverv. Der er udviklet nye 
koncepter og klima-aktiviteter er i højere grad 
blevet indarbejdet. �

Målet forventes gennemført, under 
forudsætning af, at der fortsat opnås 
bevillingsmæssig dækning til 
gennemførelse af de planlagte aktiviteter 
samt at der kan indgås partner-støtteaftaler.�

41 53

I planperioden vil Børne- og Ungdomsforvaltningen 
udvikle og implementere et pædagogisk koncept for 
udeskole, hvor skolerne inddrager eksterne 
læringsmiljøer, så børn lærer om natur i naturen og om 
nærmiljø i nærmiljøet.

Børne- og Ungdomsforvaltningen har udviklet 
et udeskoleprincip, og der er gennemført 
kurser med videre heri. Målet er dermed 
gennemført. �

Målet er gennemført

�

42 54

Antallet af besøg på miljø- og naturskolerne udvides i 
planperioden.

Der er udviklet undervisnings- og læringstilbud 
til skoler og institutioner, hovedsageligt om 
klimaudfordringerne. Antallet af besøgende på 
miljø- og naturskolerne er forøget siden 2007. �

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

43 55

Borgerne i København skal motiveres til at have en nær 
tilknytning til de grønne rekreative områder i byen.

Der er afholdt kurser for det pædagogiske 
personale for at styrke brugen af kommunens 
faciliteter. Endvidere er der af afholdt 
arrangementer for borgere på 
naturværkstedet Streyf.

�

Der forventes ikke afholdt kurser i 2011, 
ligesom der ikke vil blive udviklet et nyt 
koncept for naturlegepladser eller blive 
etableret nye naturlegepladser. Målet 
foreslås revideret.

�

44 57

Kommunen vil i planperioden fremme natur- og 
miljøforståelsen hos voksne etniske borgere, som gør 
dem bedre i stand til at handle miljøbevidst i hverdagen.

Der er gennemført et miljøformidlerprojekt i 
Haraldsgadekvarteret. I 2010 er der 
gennemført informationskampagner i 
affaldshåndtering. Der er udarbejdet 
undervisningsmateriale om energi, vand, 
affald og kemikalier til brug i 
danskundervisningen på københavnske 
sprogskoler. Der er i et samarbejde med 
boligforeninger gennemført 
informationskampagne om affaldssortering.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

45 59

Kommunen vil i planperioden informere mere målrettet 
for at inspirere borgerne til at handle miljøbevidst.

Der gennemføres årligt aktiviteter både 
centralt og lokalt rundt om i kommunen med 
henblik på at sætte fokus på miljø og 
miljørelaterede emner. Kommunens 
hjemmeside KK.dk er løbende blevet ændret 
og udviklet i overensstemmelse med de mål 
og aktivitet, der pågår. I 2009 og 2010 har der 
specielt været opmærksomhed rettet mod 
klimaaktiviteter.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

46 60

Kommunen vil gennem en række aktiviteter frem til FN-
klimatopmødet i København i december 2009 sætte 
fokus på CO2-udslippet og mulighederne for at reducere 
dem

Der er op mod klimatopmødet, COP15, blevet 
oprettet både en dansk og en engelsk sproget 
hjemmeside. Der er igangsat en borgerrettet 
kampagne, KlimaKbh, med c. 7500 
klimakøbenhavnere og ca. 800 gennemførte 
klimabesøg. Der er udviklet en række 
undervisningsmaterialer til brug i skoler og 
institutioner. Der har været afholdt et Børne- 
og Ungetopmøde. Der har været gennemført 
en virksomhedsrettet kampagne, Klima+ 
under Grønne Erhverv. Der har været 
gennemført et borgmestertopmøde med 
deltagelse af ca. 90 byer.

�

Målet er gennemført med udgangen af 
2009.

�



47 62
Alle forvaltninger skal være miljøcertificerede inden 
udgangen af 2008, og disse systemer skal 
vedligeholdes og (videre)udvikles i planperioden.

Med udgangen af 2010 har alle forvaltninger, 
med undtagelse af Børne- og 
Ungdomsforvaltningen, indført miljøledelse. �

Børne- og Ungdomsforvaltningen meddelt, 
at indførelsen af miljøledelse er udskudt på 
grund af budgetmæssige prioriteringer. �

48 63

Kommunen vil i planperioden synliggøre det gode 
miljøarbejde i kommunen til fælles inspiration.

De4r er i 2009 etableret en fælles miljøportal 
omkring klimaindsatserne på 
kk.dk/voresklima. Der er siden 2008 udgivet 
Københavns Miljøregnskab, hvor der 
offentliggøres miljødata og fortælles om 
miljøarbejdet. I 2009 var klima udpeget som 
fælles indsatsområde og kampagnen ”Vores 
vaner. Vores klima” gennemførtes på tværs af 
alle forvaltninger. I 2010 er gennemført to 
fælles kampagneindsatser med fokus på 
henholdsvis cykeltransport og indkøbsvaner.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

49 64

Kommunen vil i planperioden arbejde for at kunne 
dokumentere el-, vand- og varmeforbrug med henblik på 
at vi kan opstille forbrugsmål.

Der er etableret et centralt register med 
oplysninger om el, vand, og varme for alle 
relevante enheder. Dog er der ikke opsat 
målere i 2008 og 2009, da området ikke har 
været budgetmæssigt prioriteret. Der 
forventes ultimo 2010 fremlagt en plan for 
gennemgang af hele ejendomsporteføljen 
med henblik på over en længere årrække at 
opsætte målere med videre.

�

Det forventes ikke at være muligt med en 
100 % målopfyldelse ved udgangen af 
2011, dog forventes der en dækning på 70-
80 % af alle målerdata.

�

50 66

For at nedbringe kommunens miljøbelastning i 
forbindelse med indkøb vil kommunen inden udgangen 
af 2008 vægte miljøhensyn mindst 20 pct. ved alle 
indkøb.

I forbindelse med udbud af de centrale 
indkøbsaftaler sikres det, at miljøhensyn 
indgår med en vægtning på minimum 20 %. 
Det er dog uklart, hvorvidt dette også er 
tilfældet i indkøbene styret af de enkelte 
forvaltninger.

�

Måloverholdelsen sikres løbende.

�

51 67

Kommunen vil også fremover undgå at købe produkter, 
der indeholder pvc eller andre uønskede stoffer.

I forbindelse med udbud af de centrale 
indkøbsaftaler sikres det, at de ønskede 
produkter ikke indeholder PVC eller stoffer, 
der er opført på Miljøstyrelsens liste over 
uønskede stoffer.

�

Måloverholdelsen sikres løbende.

�

52 68

Kommunen vil ved indkøb af elforbrugende produkter 
stille samme krav som Elsparefondens 
indkøbsvejledning.

I forbindelse med de centrale indkøbsaftaler 
sikres det, at der stilles samme krav til 
elforbrugende produkter som der er opført i 
Elsparefondens indkøbsvejledninger.

�

Måloverholdelsen sikres løbende.

�

53 69

Kommunen vil gøre det lettere at efterspørge 
miljømærkede produkter.

Der er i indkøbssystemet etableret mulighed 
for at mærke de enkelte produkter, 
eksempelvis med miljømærker. I tilfælde af, at 
det ikke er muligt at benytte indkøbssystemet 
til at indhente oplysninger om produktet sikres 
det, at leverandøren på anden vis stiller 
oplysninger til rådighed om produktets 
eventuelle miljømærker samt eventuelle 
aldersbegrænsninger for at benytte produktet.

�

Målet er opnået og der sikres fortsat 
måloverholdelse.

�

54 70

Kommunen vil fortsat øge andelen af leverandører, der 
lever op til kriterier for EMAS registrering og/eller ISO 
14001 certificering.

I forbindelse med udbud af de centrale 
indkøbsaftaler vurderes de indkomne tilbud 
med henblik på at sikre, at flest mulige 
leverandører har en miljørigtig profil. Det er 
dog kun muligt at stille krav til selve det 
ønskede produkt eller serviceydelse men ikke 
muligt at stille krav til leverandøren om at 
benytte særlige ledelsessystemer, 
eksempelvis miljøledelse.

�

Målet er opnået og der sikres fortsat 
måloverholdelse.

�

55 71

Kommunen vil sikre, at økologi bliver en del af den 
kommende fælles kostpolitik for kommunens 
institutioner.

Arbejdet med at omlægge kommunens 
køkkener og kantiner til økologi er overført til 
Københavns Madhus. Som et af værktøjerne 
til at indføre økologi er der etableret et rating 
system, Køkkenløftet, hvori økologi indgår 
som en af parametrene til at vurdere 
madkvaliteten. Det vurderes derfor ikke 
længere relevant at lave en egentlig kostpolitik

56 72

60 pct. af den mad, der serveres i kommunens 
køkkener og kantiner, skal være økologisk inden 
udgangen af 2009. 75 pct. af den mad, der serveres i 
kommunens køkkener og kantiner, skal være økologisk 
inden udgangen af 2011.

I 2008 er der opnået en økologiprocent 57. 
Arbejdet er i 2009 overgået til Københavns 
Madhus, der har indarbejdet økologi som en 
af parametrene i ratingssystemet for 
madkvaliteten, Køkkenløftet. Der forventes en 
økologiprocent på ca. 70 ved udgangen af 
2011.

�

Målet om 75 % økologi forventes ikke 
opnået ved udgangen af 2011. Dette 
skyldes manglende midler til at omlægge 
de to centralkøkkener. �

57 73

Kommunen vil i planperioden fremme miljø- og 
energirigtigt byggeri.

Borgerrepræsentationen har i december 2009 
vedtaget nye retningslinjer for "Miljø i byggeri 
og anlæg", der er taget ibrug i kommunens 
forvaltninger.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

58 74

For at sikre lav partikelforurening skal alle kommunens 
dieselkøretøjer over 3.500 kg også fremover have 
påmonteret funktionsdygtige partikelfiltre.

Målet er gennemført ved udgangen af 2009, 
da en gennemgang af kommunens køretøjer 
viste, at alle køretøjer opfylder kravene til 
partikelfiltre. Ved indkøb af nye køretøjer 
sikres det, at miljøzonens krav er opfyldt.

�

Målet er gennemført ved udgangen af 
2009.

�

59 75 For at minimere kommunens CO2-udledning fra kørslen 
i køretøjer under 3,5 ton, skal alle kommunens 
nyerhvervede køretøjer, indregistreret som personbiler, 
fra 2008 være A-mærkede køretøjer. For at minimere 
kommunens partikel-udledning fra kørslen i køretøjer 
under 3,5 ton, skal alle kommunens nyerhvervede 
køretøjer, indregistreret som personbiler, fra 2008 være 
påmonteret partikelfiltre.

En opgørelse fra juli 2009 viser, at godt en 
fjerdedel af de indkøbte personbiler lever op til 
beslutningen om energiklasse A, mens 
yderligere knap en fjerdel har energiklasse B. 
Der arbejdes med at indarbejde krav om 
energiklasse A og partikelfiltre i udbud, hvilket 
vil medføre at målet bliver opfyldt.

�
Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011. �



60 76

Kommunen vil i planperioden sikre mulighed for 
miljøvenlig transport i tjenesten.

Ved udgangen af 2009 havde Københavns 
Kommune indkøbt 26 elbiler og 8 brintbiler. 
Der er med Klimaplanen truffet beslutning om 
kun at indkøbe el- og brintdrevne personbiler 
fra 2011. Koncernservice og Teknik- og 
Miljøforvaltningen har i samarbejde med 
Miljøministeriet gennemført et fælles udbud af 
taxakørsel med krav til køretøjernes 
energieffektivitet, hvor der ikke indkom nogen 
bud. Taxa-bekendtgørelsen er efterfølgende 
blevet ændret og Økonomiforvaltningen er ved 
at forberede et nyt udbud af taxakørsel. 
Teknik- og Miljøforvaltningen har udarbejdet 
en transportplan for forvaltningen. Erfaringer 
og viden fra dette arbejde skal danne grundlag 
for et koncept for transportplanet i 
Københavns Kommune.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

61 77

Kommunen vil i planperioden gøre en målrettet indsats 
for at nedbringe energi- og vandforbruget i kommunens 
bygninger.

Ved udgangen af 2009 er alle kommunale 
bygninger energimærket inkl. gennemgang af 
varme- og ventilationsanlæg. Der er desuden 
udviklet en uddannelse for driftspersonale og 
procedurer for drift af bygninger og tekniske 
anlæg. Der er som led i indsatsen for at opnå 
energibesparelser i kommunale bygninger 
gennemført projektet” Energirigtig drift” i 2008 
og 2009. Projektet omfatter blandt andet 
udarbejdelse af en håndbog med vejledning 
om drift og vedligehold af varme- og 
ventilationsanlæg samt udannelse af 
driftspersonale.

�

Målet forventes ikke at blive 100 % opfyldt 
inden for planperioden. De væsentligste 
afvigelser forventes inden for følgende 
områder: På grund af manglende målere, 
manuel dataoverførsel i de fleste 
ejendomme og manglende fokus på 
energiregistrering i mange institutioner har 
det hidtil ikke været muligt at opnå fuld 
dækning ved forbrugsregistreringen. 
Hermed har mulighederne for at opstille 
konkrete reduktionsmål også været 
begrænsede. I budget 2011 er der afsat 
midler til etablering af målere og automatisk 

�

62 79

Kommunen vil i planperioden øge andelen af VE i sin 
energiforsyning.

Der er igangsat undersøger med henblik på 
opstilling af vindmøller. Mulighederne for køb 
af "grøn strøm" bliver vurderet i 2011. 
Anvendelse af vedvarende energi er 
gennemført i forbindelse med kommunale 
byggeprojekter og nybyggeri som led i 
opfyldelse af kommunens egne energikrav, 
eksempelvis i forbindelse med klimaskole-
projekterne.

�

Målet forventes gennemført med udgangen 
af 2011.

�

63 80

For at reducere kommunens vandforbrug vil kommunen 
i planperioden sikre vidensopbygning inden for 
vandbesparende løsninger.

I forbindelse med forvaltningernes 
miljøledelsesarbejde er vandforbrug mv. 
blevet kortlagt. Der er i forbindelse med 
Vandforsyningsplanen igangsat initiativer til 
fremme af brugen af sekundavand.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

64 81

Kommunen vil i planperioden øge muligheden for 
genanvendelse af produkter og materialer.

Der er medio 2009 påbegyndt en kortlægning 
af mulighederne for at etablere en byttebørs 
for inventar og byggematerialer fra 
kommunale institutioner. Kortlægningen 
indgår i den kommende affaldsplan 2012.

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

65 82

Kommunen vil i planperioden sikre optimal håndtering 
og ressourceudnyttelse af affald.

Der er gennemført en kortlægning af opsat 
materiel og affaldsafhentninger i 2009, og der 
er gennemført et samlet udbud på 
affaldsindsamling primo 2010. Der tilbydes 
alle kommunale institutioner besøg af en 
affaldskonsulent. 

�

Målet forventes gennemført inden 
udgangen af 2011.

�

�
Målet opfyldes med de afsatte ressourcer

�
Målet kan kun opfyldes hvis der tilføres 
ressourcer

�
Kan  ikke opfyldes, enten på grund af 
manglende ressourcer eller manglende tid


